



COMPTE RENDUS des bénévoles pour les sites des îles sans surveillance

Volunteering report for the neglected sites on the islands:

Quelques nouvelles générales:

Pierre a parlé avec Ray Thibodeau à l'épluchette pour prendre la direction de ce groupe l'année prochaine en espérant que vous êtes toujours intéressé.

Pierre n'a pas eu accès à son bateau l'été passé et n'a donc pas changé les affiches de l'association sur nos sites. En 2019, après avoir discuté avec le directeur du parc régional et François d'Air-Eau-Bois, nous supprimerons les mots « camping » des nouveaux panneaux afin de ne pas encourager les gens à penser que ces sites sont des sites de camping gratuits. À le long terme, le parc régional aimerait se développer dans notre secteur, on verra avec le temps. À l'heure actuelle, les municipalités de Denholm et du lac Sainte-Marie n'ont aucune juridiction sur le lac. Pour qu'il y est un changement, il faudrait présenter au gouvernement du Québec un projet d'échange de terrains intéressant pour les deux MRC de Papineau-Labelle et celle de la vallée de la Gatineau. Ce serait difficile à réaliser à court terme.

Some general news:

Pierre talked with Ray Thibodeau at the Corn Roast to take the leadership of this group next year hope you are still interested 😊

Pierre didn't have access to his boat this summer so didn't change the Association signs on your site. In 2019, after talking with the director of the Regional Park and François from Air-Eau-Bois we will remove the words «camping site» from the new signs so not to encourage people in thinking these spots are official free camping sites.

On the long term, the Regional Park would like to expand in our sector, will see with time. Presently, the municipalities of Denholm and Lac Saint Marie have no jurisdiction on the lake. They would have to present to the Québec government a land exchange project that would be

interesting to both MRCs of Papineau-Labelle and the Gatineau Valley. That would be difficult to achieve in the short term.

RAPPORTS DES BÉNÉVOLES // VOLONTEER REPORTS:

Jean Duchesne et Denise Comtois (site # 1) :

1. Combien de fois avez-vous visité votre site ?

Toutes les deux semaines à l'été, quand le site n'est pas occupé, ce qui est rare maintenant. Les usagés nous disent que les sites gratuits sont de plus en plus rares.

(Le moins cher: site une tente \$60 pour deux nuits avec amende sérieuse si le site n'est pas laissé impeccable)

2. Combien de fois avez-vous dû ramasser des ordures ou éliminer des déchets humains ?

. Ramasser des ordures: systématiquement à chaque visite : bières cassées, équipements brisés, couches de bébé, vêtements souillés et autres. Nous ne ramassons pas les excréments (lis sont nombreux mais disparaissent assez vite).

3. Si vous avez remarqué des arbres récemment coupés sur votre site ?

Chaque année notre site s'agrandit avec les coupes d'arbres.

4. Des signes de vandalisme ?

Meurtrissures sur les gros arbres (écorces arrachées, nombreux clous, coups de haches etc)

5. Le plus important, avez-vous remarqué que le site était en expansion (était plus grand que l'année dernière) ?

(voir 3.)

6. Avez-vous besoin d'être remboursé pour quelque chose que vous avez acheté pour vous aider dans votre surveillance (Pierre avait des sacs à ordures gratuits à distribuer)

Les sacs c'est le moindre de nos coûts. Souvent on devrait porter des gants en vinyle.

7. Si vous avez pris des photos, il serait bon de les inclure dans votre réponse par courriel.

Nous te ferons parvenir des photos comme celle (donnée à Pierre) du skidoo brûlé sur la glace en face de notre site (au fond du lac maintenant)

8. Êtes-vous intéressé à participer à ce projet l'année prochaine ?

Serons là encore l'an prochain.

9. Avez-vous remarqué quelque chose qui devrait être mentionné ?

Ma question : Sommes-nous en train de faire le travail de la municipalité de Sainte-Marie ? Cette municipalité qui continue à ouvrir de sites d'accès aux bateaux sans aucun contrôle alors que plusieurs lacs (Tremblant, Gagnon, Grand et autres) ont mis sur pied des programmes de surveillance.

SITES #2 et #3 Ray Thibodeau's sites:

Ray has provided the following answers to your questions:

Frequency of site visits: 20 x

- 1/ Picked up garbage once, and no human waste to be picked up.
- 2/ There was one tree that was cut, but it has been somewhat cut a few years ago. The 'final' cut was this year.
- 3/ No vandalism
- 4/ The site is not expanding.
- 5/ No refunds.
- 6/ No pics of the site itself.
- 7/ Yes, interested in doing it again next year.
- 8/ Nothing noticed to be mentioned.

Comment from Ray: There was someone camped almost every weekend at the small sand bar (fishing tournament location).

SITE # 4 Fraser & Leslie Blackwell :

My apologies for not contacting you sooner. I visited the site at Ile Perdue once in July and once in August. I tried again in September just after the Labour day weekend, but the site was occupied, and I did not want to intrude. At the visit in July and August there was a small amount of garbage in the fire pit area - cans and aluminum foil. I did not see any human waste. I didn't see any signs of vandalism. I passed by several more times when the site was occupied by canoe campers, who I think tend to adhere to the 'pack it out" camping ethic.

Regarding the Milfoil issue, I know the cottage association at Lac Sam has been lobbying the Denholm municipal administration to establish a boat wash station at the municipal office. They are hoping to institute a mandatory boat wash and permit / fine system like what is in place at Blue Sea Lake. This could apply to the public launch at the southern end of Lac Poisson Blanc as well. I think given the Milfoil issue at Pemichangan and other lakes in the Gatineau and Laurentians this is a significant risk for the health of our lake. I can keep you posted regarding the outcome of the Lac Sam initiative.

I'm happy to do the site maintenance again next year.

I'd be happy to meet anytime to discuss any of these issues.

SITE # 5 Adam Miljour

AUCUN RAPPORT /// Didn't report back

SITE # 7: Sherry & Chris

We visited #7 campsite by kayak on Sept. 6, 2018.

There was only a tiny bit of garbage and the site was in excellent shape.

Mostly just some old, rained-on toilet paper. We picked everything up and took it away.

Is there a toilet strategy for these sites? We could bring over our basic biffy (an upside-down recycling box with a toilet seat) and put it over a hole that we dig in a spot way back from the site? Maybe move it every year?

Sherry

SITE # 8: Chris Briscoe & SITE # 9: Fanni Csaba :

1. **How many times you visited your site?**

6

2. **How many times you had to collect garbage or dispose of human waste?**

3, but not much at all

3. **Did you notice any trees that were recently cut on your site?**

I dont think so

4. **Any signs of vandalism?**

no

5. **Most important... did you notice that the site was expanding (was bigger than last year)??**

No same as usual

6. Do you need to be refunded for something you had to buy to help you in your monitoring (Pierre had free garbage bags to distribute)?

Nope

7. If you took some photos that would be great to include them in your email response to me.

Sorry i didnt

8. Are you interested in participating in this project next year?

Yes I would like to take care of the sights again next year. My Dad, Dog and I like visiting them.

9. Did you notice something that should be mention?

Nope